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VV ČUS ocenil včasné vypsání výzev NSA i mediální  
vyznění průzkumu ČUS ve sportovních klubech

Poslední, desáté zasedání Výkonného výboru 
České unie sportu v roce 2024 se uskutečnilo 
3. prosince v Praze na Strahově. Na programu 
schůze bylo mimo jiné předfinancování územ-
ních pracovišť ČUS – Sportovních center sportu 
v okresech a krajích na první měsíce roku 2025, 
schválení termínové listiny nového ročníku pro-
jektu Tipsport Sportuj s námi na leden příštího 
roku či analýza a rozsah mediální prezentace 
letošního průzkumu ČUS v tělovýchovných jed-
notách a sportovních klubech.

V rámci aktuálních informací 
místopředseda ČUS Marek Pakosta 
zrekapituloval aktuálně vyhlášené 
dotační tituly Národní sportovní 
agentury pro národní sportovní sva-
zy a sportovní kluby. „Chtěl bych 
ocenit, že v porovnání s minu-
lými léty byly tentokrát vypsány 
včas, a také to, že NSA současně přislíbila jejich 
rychlou administraci spojenou s vyplacením fi-
nančních částek na počátku příštího roku, bu-
de-li v prosinci schválen státní rozpočet,“ uvedl 
Marek Pakosta. 

Předfinancování územních pracovišť ČUS
Také samotná ČUS požádala o státní podporu 

na základě výzvy NSA pro Zastřešující sportovní 
organizace na rok 2025. Žádost zahrnuje z více 
než devadesáti procent dotace na činnost územ-
ních pracovišť ČUS (Servisních center sportu) 
podporujících práci sportovních klubů ve 14 kra-
jích a 75 okresech. Podmínky výzev si však vynu-

tily urychlenou úpravu datové části Informační-
ho systému ČUS, která však byla připravena do 
23. prosince, aby členské subjekty mohly data 
překlápět do žádostí v programu Můj klub elek-
tronicky a nemusely je zpracovávat ručně.

Členové VV ČUS byli informováni o rozhodnutí 
Vlády ČR, která uvolnila na likvidaci následků 
ničivých povodní na sportovních zařízeních částku 
850 milionů korun. NSA v této souvislosti vypsala 
výzvu Údržba, opravy – neinvestiční podpora na 
odstranění následků povodní, která se týká od-

stranění škod na movitém majet-
ku, sportovním vybavení, uvedení 
poničených sportovišť do provozu 
s alokací 250 milionů korun. Navíc 
připravila nový program Obnova 
sportovních zařízení zaměřený 
na rekonstrukce nebo novou vý-
stavbu zničeného nemovitého ma-

jetku s alokací 600 milionů korun. „Máme signály, 
že v obou titulech se objevují určité podmínky, 
které by mohly některé zasažené oblasti vylou-
čit z řad jejich příjemců. Věříme však, že NSA 
je v konečné fázi nastaví tak, aby se pomoci 
dostalo skutečně všem postiženým subjektům 
a jejich sportovištím,“ řekl místopředseda ČUS 
Marek Hájek.

Tipsport Sportuj s námi pokračuje i v roce 2025
Vzhledem k tomu, že ČUS ještě nezná výši 

přidělené dotace od NSA pro zastřešující spor-
tovní organizace na rok 2025 a není známo, 
od kdy ji bude možné čerpat, schválil VV ČUS 
pro první čtvrtletí roku 2025 předfinancování 
územních pracovišť ČUS. Na činnost těchto ser-
visních center sportu budou poskytnuty zálohy 
ve výši 14,8 milionu korun z vlastních zdrojů ČUS. 
Tyto prostředky poslouží k zajištění provozních 
nákladů v prvních měsících roku. Každé krajské 
pracoviště ČUS obdrží zálohu 200 000 korun, kaž-
dé okresní pracoviště 150 000 korun.

Pro nerušený průběh nového ročníku pro-
jektu Tipsport Sportuj s námi hned od počát-
ku roku 2025 odsouhlasil VV ČUS návrh akcí 
zařazených do lednového kalendáře projektu. 
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Kompletní termínová listina na rok 2025, která 
počítá opět se zařazením zhruba 500 akcí, bude 
výkonnému výboru předložena na lednové schůzi 
v roce 2025. Členské subjekty ČUS opět nahlásily 
do projektu téměř 700 nejrůznějších sportovních 
událostí a akcí přístupných veřejnosti.

Členové VV ČUS vzali na vědomí také zprá-také zprá-
vu o průběhu pilotního ročníku projektu České 
unie sportu První oddíl v roce 2024. Jeho cílem 
je poskytnout finanční odměnu ve výši sto tisíc ko-
run klubům, v nichž svou kariéru začínali špičkoví 
reprezentanti České republiky a kteří výkonnost-
ně vyrostli právě díky přispění a soustavné prá-
ci klubových trenérů a funkcionářů. V roce 2024 
byla oceněna tato desítka klubů/sportovců – TJ 
Sokolov (Markéta Vondroušová), TJ Petřiny Praha 
(Ondřej Perušič), SK Kometa Praha (David Schwei-
ner), SKI Janov–Bedřichov (Markéta Davidová), SK 
Jihlava (Lukáš Krpálek), TJ Lokomotiva Nymburk 
(Martin Fuksa), USK Praha (Jiří Prskavec), Kovo-
šrot Praha, dnes AC Hostivař (Jakub Vadlejch), 
Spartak Vrchlabí (Eva Adamczyková) a LK Arcus 
Plzeň (Marie Horáčková). Vzhledem k tomu, že 
tento projekt se setkal s pozitivním ohlasem spor-
tovní veřejnosti, ČUS je v něm připravena ve spo-
lupráci s partnery pokračovat i v roce 2025.

Průzkum přinesl alarmující data
VV ČUS vysoce ocenil reprezentativní vý-

zkum, který byl proveden ve spolupráci s územ-
ními pracovišti ČUS počátkem letošního roku 
a do něhož se zapojilo 2147 sportovních klubů. 
Výsledkem této podrobné sondy do jejich fungo-
vání a vnitřního chodu byla alarmující data týka-
jící nejen nedostatečného financování ze strany 
státu, které vyvolává zdražování členských pří-
spěvků, ale také výrazného nedostatku trenérů, 
činovníků a dalších dobrovolníků ve sportu nebo 
chřadnoucí kondice a psychické odolnosti dětí. 
Tuto tematiku se podařilo následně promítnout 
do mnoha rozsáhlých výstupů prezentovaných 
všemi klíčovými médii v České republice.

Výkonný výbor ČUS rovněž vyhověl žádosti České 
boxerské asociace o poskytnutí půjčky z Rezervní- poskytnutí půjčky z Rezervní-
ho fondu sportovních svazů ČUS. Tyto prostředky 
budou využity na překlenovací období na přelomu 
roku, kdy ještě nejsou k dispozici státní dotace, 
na zabezpečení přípravy reprezentantů a jejich 
startu na vrcholných mezinárodních akcích.

Předseda Revizní komise ČUS Ladislav Kreisel 
podal informaci o její kontrolní a poradenské čin-
nosti za uplynulé období. Autor: KT ČUS

Představitelé střešních sportovních spolků  
jednali s předsedou NSA

Za účelem zhodnocení spolupráce v uplynu-
lém roce a definování plánů a největších výzev 
v roce 2025 se setkali 19. prosince představite-
lé střešních sportovních organizací s předsedou 
Národní sportovní agentury Ondřejem Šebkem.

Diskutovanými tématy byl například současný 
stav sportovního prostředí nebo High Performance 
Program. Všichni předsedové střešních organizací 
zároveň ocenili časovou osu vypisování dotací 
na rok 2025, která je příslibem pro historicky 
nejrychlejší možnost vyplacení dotačních 
prostředků pro všechny sportovní instituce.  

„Setkání zástupců střešních sportovních orga-
nizací považuji za velmi přínosná. Za jednotli-
vé instituce jsme si vzájemně nasdíleli aktuální 
agendu a prodiskutovali jsme některá důležitá té-

mata. Velmi si vážím spolupráce, kterou se nám 
podařilo nastavit a jejímž cílem je zlepšovat 
podmínky pro celý český sport,” uvedl Ondřej 
Šebek. 

Zdroj: NSA
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Průzkum ČUS: 80 procent klubů zvýšilo členské  
příspěvky. Drtivá většina je závislá na dotacích

Zdražování se projevuje také ve sportovních 
klubech nebo tělovýchovných jednotách, kte-
ré pracují s dětmi. Až 80 procent z nich muse-
lo v posledních dvou letech zvednout členské 
příspěvky, nejčastěji mezi 11 až 30 procenty. 
Vyplývá to z loňského exkluzivního průzkumu 
České unie sportu, do kterého se zapojilo 2147 
zástupců sportovních klubů.

„I když došlo ke zdražení tréninků, kluby stále 
nemají dostatečné množství peněz pro kvalitní 
rozvoj. Státní podpora nedokáže pokrýt ani infla-
ci, takže to odnesou především rodiny s dětmi, 
které zaplatí více peněz,“ prohlásil Miroslav Jan-
sta, předseda České unie sportu. 

 Nejčastěji zdražovaly kluby  
v Plzeňském kraji
Pouze 20 procent klubů nemuselo navyšovat 

roční členské příspěvky nebo zdražovat tréninky, 
ostatní se tomuto kroku nevyhnuly. Pokud spor-
tovní kluby v posledních dvou letech zdražily svoji 
činnost, tak nejčastěji mezi 11 a 30 procenty (40 
procent klubů). Dvanáct procent TJ/SK dokonce 
muselo zvýšit příspěvky pro členy více než dvoj-
násobně.

„Trápí nás podfinancovanost sportu. Když 
máte dobré sportovce, máte vyšší náklady 
na soustředění a soutěže. Rodiče to pak ne-
zvládají platit, klub na dvě až tři takové akce 
vyčerpá celou výši podpory,“ prohlásil zástupce 
z oddílu Juda Dolní Kounice. 

Nejčastěji kluby zdražovaly v Plzeňském kraji, 
kde 93 % subjektů navýšilo příspěvky o více než 
10 procent. V Libereckém kraji zdražila skoro 
polovina klubů o 11 až 30 procent. Více než třetina 
klubů v Pardubickém kraji zdražila o 50 procent 
členské příspěvky. A ve Zlínském kraji dokonce 
deset procent klubů nebo tělovýchovných jednot 
více než zdvojnásobilo roční příspěvky svým 
členům. 

„Rodiče nemají dostatek peněz na financová-
ní soustředění a táborů. Většina zaměstnava-
telů výrazně omezila příspěvky na vyžití jejich 

dětí,“ dodal zástupce z JK Pohoda Albrechtice. 
„Trápí nás málo financí na provoz = velká zátěž 
pro rodiče,“ zaznělo z klubu FATE Přerov. 

Program Můj klub pro 53 procent existenční
I přes navýšení členských příspěvků kluby stále 

nemají dostatek prostředků na svoji činnost, pro-
voz sportovních zařízení nebo na trenéry dětí. Zá-
stupci klubů se tak upínají na státní podporu, pří-
padně na městské či krajské dotace. Pro drtivou 
většinu jde o zásadní a jedinou pomoc. Například 
program Můj klub z Národní sportovní agentury 
na podporu činnosti s dětmi je pro 53 % klubů 
přímo existenční pomocí! Pro 43 % klubů před-
stavuje tato dotační výzva důležitou podporu. 
Pouhé jedno procento klubů uvedlo v průzkumu 
ČUS, že je tento dotační program z NSA pro ně 
v rámci celkového rozpočtu drobnou pomocí. 

„Na těchto číslech se projevuje fakt, že sport 
dostal po sametové revoluci od státu majetek, 
ale nedostal finanční prostředky na jeho údržbu 
a modernizaci. Kluby a spolky nemohly řádně 
hospodařit, protože z členských příspěvků se pro-
voz a údržba nedá utáhnout. Komerční firmy záro-
veň své peníze na sportování dětí v klubech běžně 
nedávají, a tak jedinou možností je státní podpora, 
která je pro ně ve velké míře jedinou a doslova exi-
stenční,“ komentoval situaci Miroslav Jansta.

Autor: KT ČUS
Foto: Tipsport Sportuj s námi
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Aktuální výzvy a informace z Národní sportovní agentury
V měsíci prosinci vyhlásila Národní sportovní agentura následující výzvy na rok 2025.

Obnova provozuschopnosti  
sportovních zařízení  
po povodních 2024

NSA vyhlásila na svých stránkách výzvu 25/2025, 
která je zaměřena na neinvestiční podporu ob-
novy sportovních zařízení zasažených povod-
němi v obcích Moravskoslezského a Olomoucké-
ho kraje a Správního obvodu ORP Frýdlant. Tato 
výzva je určena především na zajištění obnovení 
provozuschopnosti sportovišť a jejich opětovného 
zpřístupnění.

Následně bude vyhlášena také investiční výzva, 
která se zaměří na rozsáhlejší opravy a rekonstrukce 
sportovních zařízení.

Zahájení příjmu žádostí:
20. 12. 2024 

Ukončení příjmu žádostí:
31. 1. 2025 do 12 hod.

Účelem Výzvy je podpora:

a)  obnovy provozní činnosti sportovního 
zařízení po povodních v září 2024 včetně  
a/nebo,

b)  nezbytných oprav technických prostředků, 
strojů a zařízení přímo souvisejících s pro-
vozem sportovního zařízení, které byly pro-
kazatelně poškozeny v rámci povodní září 
2024.

Jednou z podmínek je, že sportovní zaříze-
ní bylo v průběhu roku 2024 opětovně uvedeno 
do provozuschopnosti a žadatel prokáže, že je 
dále – resp. opětovně – provozováno a využíváno 
pro organizovanou sportovní činnost.

Dotaci lze použít na úhradu nákladů, které 
prokazatelně vznikly od data vyhlášení stavu ne-
bezpečí do 31. 12. 2024.

 Více informací o vypsané výzvě ZDE. 

Výzva na předložení Koncepce 
rozvoje konkurenceschopnosti 

státní reprezentace žen v týmových 
disciplínách individuálních sportů/

sportovních odvětví 2025–2028

Jedná se o nesoutěžní výzvu pro sportovní svazy, 
jejichž týmové disciplíny jsou součástí programu 
Zimních olympijských her 2026 a Letních olympij-
ských her 2028.

Zahájení příjmu žádostí
19. 12. 2024 

Ukončení příjmu žádostí
31. 1. 2025 do 12 hod.

Zveřejnění výsledků hodnocení  
výzvy Kabina 2024

NSA po vyhodnocení a posouzení žádostí o do-
taci zveřejnila seznam žadatelů ve výzvě 
14/2024 Kabina 2024, jejichž žádosti byly vy-
brány k financování a které se vešly do alokace 
stanovené Výzvou 14/2024.

Jelikož se jednalo o výzvu průběžnou, většina 
žadatelů již obdržela Dopis schváleným příjemcům, 
někteří žadatelé mají vydáno Rozhodnutí o poskyt-
nutí dotace a vyplacenou dotaci. Poslední hodnoce-
ná žádost, která byla podpořena, byla podána dne 
05.09.2024 v 12:23:50 hod. Ostatní žádosti již z dů-
vodu vyčerpaní alokace Výzvy 14/2024 hodnoceny 
nebudou a žadatelé v průběhu ledna 2025 obdrží 
tuto informaci prostřednictvím vyrozumění před vy-
dáním rozhodnutí o zamítnutí žádosti.

Více informací ZDE. 
Zdroj: NSA

https://nsa.gov.cz/dotace-neinvesticni/25-2025obnova-provozuschopnosti-povodne2024
https://nsa.gov.cz/wp-content/uploads/2024/12/Seznam_zadosti_doporucenych_k_financovani_14_2024_ke_zverejneni.pdf
https://nsa.gov.cz/wp-content/uploads/2024/12/Seznam_zadosti_doporucenych_k_financovani_14_2024_ke_zverejneni.pdf
https://nsa.gov.cz/zverejneni-vysledku-hodnoceni-vyzvy-14-2024-kabina-2024/
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Ministr školství Mikuláš Bek odpověděl na dopis  
VV ČUS k posílení školního sportu.  

MŠMT už iniciovalo první kroky
Na základě usnesení 42. valné hromady Čes-
ké unie sportu, která se uskutečnila v červnu 
loňského roku v Nymburce, adresoval Výkon-
ný výbor ČUS dopis Mikuláši Bekovi, ministrovi 
školství, mládeže a tělovýchovy ČR. V reak-
ci na nedávná zjištění České školní inspekce 
o alarmujícím stavu zdatnosti dětí a mládeže 
i na základě reprezentativních průzkumů ČUS 
v něm vyzval vedení ministerstva k instituci-
onálnímu navýšení svých kapacit pro posílení 
školního sportu a současně k přípravě konkrét-
ních kroků pro naplnění usnesení vlády k Plánu 
podpory pohybu dětí, žáků a studentů ve ško-
lách a školských zařízeních a státní politiky 
školního a vysokoškolského sportu pro období 
2024-2028. Na jejich realizaci by se podílelo 
celé sportovní prostředí v čele se všemi střešní-
mi organizacemi.

x    x    x    x    x

 Vážený pane předsedo, 
děkuji za Váš dopis a Vaši podporu rozvoje 

pohybové gramotnosti a pohybových dovedností 
dětí a mládeže. Jsme si vědomi toho, že součas-
ná doba je poznamenána významným poklesem 
přirozeného pohybu u dětí a celé mladé genera-
ce, což bezpochyby přináší nárůst zdravotních 
obtíží a úzce souvisí i se zhoršením psychické 
odolnosti a duševního zdraví naší populace. 
Souhlasím s Vaším názorem, že tento stav se 
negativně promítá do ekonomiky našeho stá-
tu, a i proto by měla být podpora pohybových 
aktivit jednou z priorit státní správy. Také 
proto jsme v uplynulém období připravili kom-
plexní Plán podpory pohybu dětí, žáků a stu-
dentů ve školách a školských zařízeních a státní 
politiky školního a vysokoškolského sportu pro 
období 2024–2028 (dále jen „plán podpory po-
hybu“), který na jaře 2024 schválila vláda ČR 
a s jehož obsahem byla podrobně seznámena 
i Česká unie sportu. 

Při implementaci plánu podpory pohybu Minis-
terstvo školství, mládeže a tělovýchovy (dále jen 
„ministerstvo“) významně spolupracuje s Čes-
kou školní inspekcí (dále jen „ČŠI“) jako národ-
ní autoritou pro hodnocení kvality a efektivity 
vzdělávání a důležitou institucí s celostátním 
dopadem v oblasti metodické podpory škol pří-
mo na místě. Společně jsme již v polovině září 
2024 představili komplexní sadu nástrojů pro 
podporu pohybových aktivit dětí, žáků a stu-
dentů ve školách jako konkrétní formu naplňo-
vání plánu podpory pohybu. Jde o soubor spe-
cifických aktivit a opatření, které mají značný 
potenciál významně zvýšit pohybovou aktivitu 
dětí, žáků a studentů, a tím podpořit jak jejich 
fyzické zdraví, kondici a zdatnost, tak i zdraví 
duševní a kognitivní funkce. Z plánu podpory 
pohybu vychází koncept Aktivní školy, který 
připravila ČŠI a jenž představuje konkrétní 
didaktickou inspiraci pro realizaci pohybových 
aktivit ve školách, s tím, že tyto aktivity je 

Na dopis, který jménem VV ČUS signoval před-
seda Miroslav Jansta, Mikuláš Bek koncem minu-
lého roku odpověděl. Ocenil v něm dlouhodobou 
aktivitu ČUS při propagaci a podpoře pohybu 
a sportu zejména mezi mladou generací a uvedl 
některé kroky, které MŠMT v poslední době inici-
ovalo v oblasti rozvoje školního sportu. Odpověď 
ministra školství přetiskujeme v plném znění.
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možné začít realizovat prakticky ihned a bez 
potřeby dalších zdrojů. Toto metodické dopo-
ručení, které bylo původně zpracováno pro zá-
kladní a střední školy, ČŠI postupně doplnila také 
o aktivity orientované na předškolní vzdělávání, 
díky čemuž máme k dispozici ucelenou sadu kon-
krétních námětů a inspirací využitelnou v rámci 
celého počátečního vzdělávání. 

Vedle metodického doporučení Aktivní škola 
pak ČŠI vytvořila sadu nástrojů pro autoevaluaci, 
podrobnou mapu aktivit školy zohledňující i akti-
vity v oblasti podpory pohybu, příklady inspirativ-
ní praxe a také aplikaci InspIS FITPA, v níž mohou 
školy pohybové aktivity sledovat a vyhodnocovat 
tělesnou zdatnost dětí, žáků a studentů. Vše je 
přehledně k dispozici na jednom místě, kterým 
je metodický portál Kvalitní škola (www.kvalit-
niskola.cz). 

K dispozici je už v tuto chvíli také konkrétní 
finanční podpora pro rozvoj pohybových akti-
vit, a to prostřednictvím tzv. šablon z Operač-
ního programu Jan Amos Komenský. Společně 
s ČŠI vytipovalo ministerstvo několik klíčových 
oblastí, ve kterých školy potřebují podporu 
a na které mohou zároveň čerpat finanční pro-
středky ze šablon. Problematika pohybových 
aktivit je mezi nimi. Pro inspiraci škol Minister-
stvo školství, mládeže a tělovýchovy je připra-
ven samostatný metodický dokument s názvem 
Klíče k rozvoji školy, který je k dispozici na webu 
ministerstva.

Ministerstvo současně realizuje velké množství 
důležitých jednání s partnery na centrální úrovni 
i v území, jejichž cílem je všestranně podpořit 
rozvoj pohybových aktivit, účastníme se mnoha 
konferencí a popularizačních aktivit, jsme aktivní 
ve spolupráci s Ministerstvem zdravotnictví např. 
v rámci meziresortní expertní skupiny pro podpo-
ru pohybu, účastníme se aktivit platformy Aktivní 
Česko, úzce spolupracujeme s tělovýchovnými 
fakultami apod. 

Ujišťuji Vás, že problematika podpory po-
hybu a celkového zdraví dětí a mladých lidí 
patří mezi důležité priority resortu školství, 
mládeže a tělovýchovy a že v rámci možností, 
které ministerstvo má, věnujeme této oblasti 
značnou pozornost. Tomu odpovídají i odborné 

kapacity, které jsou na tuto agendu vyčleněny, 
a to nejen v rámci samotného ministerstva, ale 
i v rámci dalších resortních organizací jako je 
ČŠI, Národní pedagogický institut ČR nebo VIC-
TORIA Vysokoškolské sportovní centrum MŠMT. 
Samozřejmě, že si dokážeme představit další 
personální posílení příslušných útvarů pro pod-
poru agendy pohybu a školního sportu, s ohle-
dem na velké množství dalších úkolů a potřebu 
jejich personálního zajištění to však ve stávají-
cím rámci není zcela možné. I tak je ale nepo-
chybné, že ministerstvo koná pro podporu pohy-
bu dětí, žáků a studentů a pro podporu školního 
sportu v tomto volebním období nejvíc za mnoho 
posledních let a jsem přesvědčen, že výsledky 
naší práce jsou zřejmé. 

Vážený pane předsedo, vážím si podpory 
a aktivit České unie sportu, které pomáhají šířit 
povědomí o nutnosti prioritizace podpory pohy-
bu, o to víc, protože jde mj. o pozitivní signál 
při vyjednávání rozpočtu ministerstva v oblasti 
podpory mládeže a tělovýchovy pro rok 2025. 

S pozdravem,
Doc. PhDr. Mikuláš Bek, Ph.D.

Foto: Facebook Mikuláš Bek  
a Tipsport Sportuj s námi

Mikuláš Bek
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High Performance Program: Výzkum a věda  
ve službách české sportovní reprezentace

Sportovní svazy mohou od 20. prosince 2024 
navrhnout nová témata do projektu High Per-
formance Program. Cílem projektu je zlepšit 
výsledky české sportovní reprezentace pro-
střednictvím výzkumu a transferu osvědčených 
znalostí. Tuto vědecko-výzkumnou podporu 
českého sportu financuje Národní sportovní ag
entura a koordinuje ji Český olympijský výbor. 
Uzávěrka přihlášek je stanovena na 20. ledna 
2025.

High Performance Program vznikl na jaře 2024 
se základní pěticí programů. Ty se týkají vysoko-
horské a hypoxické přípravy, použití umělé inte-
ligence ve vrcholovém sportu, vyšetření svalové 
typologie a její následné aplikace v tréninku, 
prevence a terapie zdravotních komplikací u vr-
cholových sportovců a detekce a práce se spor-
tovními talenty s poruchami proprioceptivních 
gnostických funkcí.

Ondřej Šebek, předseda Národní sportovní agen-
tury. „Jsem moc rád, že se aktivním partnerem 
projektu stala také Česká unie sportu, budeme 
se bavit o vzniku společné základny. A jednáme 
o tom, abychom projekt podložili závazným me-
morandem, který mu dodá dlouhodobost, aby to 
byla smysluplná investice z veřejných peněz.“

Zaměření prvních pěti existujících projektů

-  Vysokohorská a hypoxická příprava jsou zá-
kladní součástí přípravy všech vyspělých států. 
Cílem je vytvoření národních doporučení v této 
oblasti. Součástí je i příprava detailního přehle-
du center pro tuto přípravu a získávání poznatků 
ve spolupráci se zahraničními odborníky.

-  Umělá inteligence by měla pomoci k efektiv-
nější práci odborníků v oblasti sportu (analýza 
dat, výkonů, predikce a prevence zranění, opti-
malizace tréninkových programů, taktické plá-
nování a mentální příprava sportovců a další).

-  Svalová typologie je důležitým faktorem, který 
ovlivňuje odborný přístup k tréninku. Je důleži-
tá pro strategii periodizace, plánování, vylaďo-
vání, taktickou přípravu, prevenci předcházení 
přetížení a přetrénování či nutrici.

-  Prevence a terapie zdravotních komplika-
cí přináší podporu pracovišť, která pomáhají 
sportovcům s diabetem typu 1, astmatem, 
syndromem RED-S a dalšími chronickými 
onemocnění. 

-  Spojení sportovního talentu s propriocepcí, 
vnímáním vlastního těla v prostoru, které je 
klíčové pro koordinaci pohybů, udržování rovno-
váhy a tvorbu nových pohybových dovedností.

Další podněty pro společnou vědecko-výzkum-
nou podporu, kterou si nemohou jednotlivé spor-
tovní organizace zajistit samy a je vhodné se jí 
věnovat napříč sporty, se budou zařazovat do „in-
kubátoru“.

Více informací ZDE. 
Autor: ČOV

„Jsme připraveni tento projekt podpořit 
a spolupracovat na něm, abychom zastavili to, 
že nám svět utíká. Klíčovým kritériem určují-
cím jednotlivá témata však musí být jednoznač-
ně požadavky sportovních svazů,“ uvedl před-
seda České unie sportu Miroslav Jansta.

„Těší mě, když se daří přeměňovat slova v činy. 
Máme dílčí výsledky a chceme pokračovat,“ řekl 

https://www.olympijskytym.cz/highperformanceprogram/


ZPRAVODAJ ČESKÉ UNIE SPORTU 10/2024

Moravskoslezský kraj podpoří prostřednictvím  
KO ČUS sportovní kluby v regionu také v roce 2025

Moravskoslezský kraj přispěje také 
v roce 2025 na provoz a činnost 
sportovních klubů a jednot. 
Prostřednictvím České unie sportu 
rozdělí mezi 598 subjektů celkem 40 milionů korun. 
Dalších 44 milionů půjde z krajského rozpočtu 
na podporu vrcholového sportu. 

„Krajské peníze pomohou sportovním klubům 
a tělovýchovným jednotám financovat jejich 
činnost, pokrýt náklady na trenéry, sportov-
ní vybavení nebo i provoz a údržbu sportovišť. 
Už několik let zajišťuje rozdělení krajských 
prostředků Česká unie sportu, má spravedlivý 
a transparentní systém, díky kterému je krajská 
podpora efektivní. Postupně roste počet sportov-
ních organizací, které takto kraj podpořil. Před 
dvěma lety jsme na činnost přispěli 544 subjek-
tům, teď už je to 598,“ uvedl náměstek hejtmana 
Moravskoslezského kraje pro školství a sport Jan 
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Krátce před vánočními svátky připravil Management sportu 
a Servisních center sportu České unie sportu seminář urče-
ný manažerům krajských organizací ČUS. Tématem jednání 
byly informace týkající se financování územních pracovišť 
v roce 2025, vyhlášenému programu NSA Můj klub 2025, 
informačního systému ČUS a aktualizace jeho dat a také 
dalšího vzdělávání pracovníků územních pracovišť ČUS.
 Zdroj: TK ČUS, foto: ČUS

Seminář pro manažery krajských organizací ČUS

Nový místopředseda Národní sportovní agentury

Veřmiřovský a doplnil, že podle dat 
České unie sportu v podpořených 
klubech, oddílech a jednotách 
působí více než 97 tisíc sportovců 

a 4150 trenérů, a to na 306 sportovištích.

Moravskoslezský kraj také dlouhodobě podpo-
ruje vrcholový sport. „Naší hlavní snahou je kro-
mě podpory vrcholových sportovních klubů také 
přispívat k systematické výchově nadějných dětí 
a mladých sportovců, kteří se na svou sportovní 
kariéru v klubech připravují. V rámci dotačního 
programu kraj podpořil 39 sportovních organiza-
cí, mezi které rozdělil 44,1 milionu korun,“ sdě-
lil náměstek hejtmana kraje Jan Veřmiřovský 
a doplnil, že mezi podpořenými sporty jsou 
kromě tradičního fotbalu, basketbalu a hokeje 
také například házená, vzpírání, plavání, volejbal 
nebo atletika.

Zdroj: Tisková zpráva Moravskoslezského kraje

Novým místopředsedou Národ-
ní sportovní agentury se stal od  
1. prosince 2024 Ivo Jebousek z hnu-
tí STAN (na snímku), jenž nahradil 
ve funkci Romana Brandýse. 

Na Magistrátu hlavního města Pra-
hy vedl komisi pro sport, kde se mu 
podařilo zmodernizovat a zefektivnit 
systém podpory sportovních aktivit 
a na celostátní úrovni působil jako 
předseda odborné komise STAN pro 
sport. Právě díky těmto aktivitám při-

náší bohaté zkušenosti z oblasti pod-
pory sportu a veřejné správy.

Klíčové priority pro český sport 
z jeho pohledu zahrnují podporu 
mládeže, investice do infrastruktury 
a modernizaci administrativních pro-
cesů NSA. „Musíme zajistit, aby více 
prostředků směřovalo tam, kde spor-
tují děti a mládež. Důležité je nejen 
přivést děti ke sportu, ale také je 
u sportu udržet až do jejich dospě-
losti,“ řekl Ivo Jebousek. Zdroj: NSA
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Projekt ČUS První oddíl ocenil v roce 2024 deset klubů  
a jejich dobrovolníky za výchovu úspěšných reprezentantů
Počátkem roku 2024 iniciovala Česká unie 
sportu nový projekt s názvem „ČUS První od-„ČUS První od-
díl“. Jeho smyslem je každoročně ocenit a po-
skytnout finanční odměnu vybraným sportov-ým sportov- sportov-
ním klubům, v nichž začínali svou 
kariéru současní špičkoví repre-
zentanti České republiky, kteří se 
prosadili na vrcholných meziná-
rodních soutěžích. V prvním roce 
vybral produkční tým po dohodě 
s podporovateli tohoto projektu 
k ocenění prvních deset oddílů, z nichž každý 
obdržel částku sto tisíc korun.

Cílem projektu „ČUS První oddíl“ je však sou-
časně podpořit malé oddíly zaměřené především 
na výchovu talentované mládeže. Jedná se o for-
mu symbolického veřejného poděkování za ce-
lospolečensky prospěšnou činnost a zviditel-
nění práce jejich dobrovolníků podílejících se 
v nelehkých podmínkách na formování mladé 
generace ve sportovních klubech a tělovýchov-
ných jednotách.

„Velmi často bývají ti první, kteří stáli u počát-
ků sportovní kariéry, zapomenutí. Podobně, jako 
nikdo z nás nezůstal v první třídě, i když na svou 
první paní učitelku vzpomínáme celý život, žádný 
světově úspěšný sportovec nezůstal ve svém první 
oddíle a skoro nikdo nevíme, kde a díky komu se 
stal tak dobrým, že patří mezi nejlepší na svě-
tě. Díky našemu projektu však můžeme těmto 
prvním oddílům a nadšencům v jejich řadách 

za vše, co udělali pro český sport, české spor-
tovce a českou zemi veřejně poděkovat,“ zdů-
raznil předseda ČUS Miroslav Jansta.

Výběr klubů vychází z umístění 
českých reprezentantů na prestiž- na prestiž-
ních sportovních soutěžích, jako jsou 
olympijské hry, mistrovství světa či 
mistrovství Evropy, nebo na základě 
jejich výsledků a úspěchů na meziná-
rodně respektovaných turnajích a zá-

vodech. Každý klub přitom může ocenění obdržet 
pouze jednou po dobu trvání projektu. 

Ve spolupráci s partnery projektu – Nadací ČEZ 
a Nadací Tipsport – získalo v roce 2024 shodně fi-
nanční odměnu ve výši sto tisíc korun těchto de-
set klubů:
• TJ Sokolov (Markéta Vondroušová – tenis)
• TJ Petřiny Praha (Ondřej Perušič – beachvolejbal)
• SK Kometa Praha (David Schweiner – beachvolejbal)
• SKI Janov–Bedřichov (Markéta Davidová – biatlon)
• SK Jihlava (Lukáš Krpálek – judo)
• TJ Lokomotiva Nymburk (Martim Fuksa – kanoistika)
• USK Praha (Jiří Prskavec – vodní slalom)
•  Kovošrot Praha – dnes AC Hostivař (Jakub Vadlejch 

– atletika)
• Spartak Vrchlabí (Eva Adamczyková – snowboarding)
• LK Arcus Plzeň (Marie Horáčková – lukostřelba)

Předání ceny bylo zorganizováno produkč-
ním týmem projektu v sídle oceněného klubu 
a za osobní účasti konkrétního sportovce, který 
v něm vyrostl. Z organizačních důvodů vypadly 
z původního seznamu vybrané oddíly AZ Havířov 
(hokejista David Pastrňák) a TJ Milo Olomouc 
(tenistka Karolína Muchová).

Mediálním partnerem projektu je kromě Čes-
ké televize, jež z každého předávání natočila 
reportáž, také Český rozhlas Radiožurnál, který 
z této události pořizoval přímé vstupy.

Projekt „ČUS První oddíl“ má vlastní webové 
stránky (ZDE) , facebookový profil (ZDE) a rov-
něž sociální síť Instagram (ZDE). 

Autor: KT ČUS, foto: ČUS První oddíl
Miroslav Jansta předává šek zástupcům AC Hostivař (dříve 
Kovošrot Praha), kde vyrůstal oštěpař Jakub Vadlejch.

https://prvnioddil.cz/o-projektu/
https://www.facebook.com/oddil.1/
https://www.instagram.com/prvni oddil/
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Anketu Sportovec roku 2024 ovládl zlatý  
rychlostní kanoista z Paříže Josef Dostál

Sportovcem roku 2024 byl v 66. ročníku novi-
nářské ankety poprvé vyhlášen kajakář Josef 
Dostál. Olympijský vítěz a mistr světa v závodě 
na 1000 metrů získal od novinářů 1316 bodů 
a o 50 bodů porazil wimbledonskou šampion-
ku Barboru Krejčíkovou. Třetí místo obsadil další 
rychlostní kanoista a také zlatý medailista z her 
v Paříži Martin Fuksa. Mezi kolektivy triumfovala 
už popatnácté v historii hokejová reprezentace, 
která vyhrála domácí mistrovství světa.

livcích jednou chtěl stát taky. Že bych to mohl 
vyhrát, o tom se mi moc nesnilo. I ten náš sport 
není moc velký. Ale těmi úspěchy, nejen mými, 
ale i od Martina Fuksy a Martina Doktora, se náš 
sport zvětšuje. Samozřejmě jsem individuální 
sportovec a chci být vždy ve všem nejlepší, ale 
byli tam i lidi, kteří podle mého vyhráli víc. Třeba 
Siniaková olympiádu a dva grandslamy – tu bych 
volil já,“ řekl Josef Dostál.

Poprvé v historii ankety byli ve finálovém výbě-
ru zástupci pouhých čtyř sportů. V desítce figurují 
tři tenisté a hokejisté a dva rychlostní kanoisté 
a atleti. Barbora Krejčíková již potřetí obsadila 
druhé místo. Kromě ní byli v desítce nejlepších 
také tři hokejoví mistři světa a dva atleti – bron-
zová olympijská medailistka Nikola Ogrodníková 
a mistr Evropy Jakub Vadlejch.

Výsledky ankety Sportovec roku ČR 2024
Jednotlivci: 1. Josef Dostál (rychlostní kanoisti-
ka) 1316 b., 2. Barbora Krejčíková (tenis) 1266, 
3. Martin Fuksa (rychlostní kanoistika) 1263, 
4. Kateřina Siniaková (tenis) 1092, 5. David 
Pastrňák 842, 6. Lukáš Dostál (oba hokej), 
7. Tomáš Macháč (tenis) oba 764, 8. Roman 
Červenka (hokej) 683, 9. Nikola Ogrodníková 
598, 10. Jakub Vadlejch (oba atletika) 570.

Kolektivy: 1. hokejisté Česka 472, 2. kordisté 
Česka 335, 3. fotbalisté Sparty Praha 202.

Junioři: 1. Lurdes Gloria Manuel (atletika) 
53, 2. David Kratochvíl (plavání) 35, 3. Tomas 
Järvinen (atletika) 17.

Sportovní legenda (Cena Emila Zátopka): 
Milena Duchková–Neveklovská (skoky do vody).

Oddanost sportu (Cena Národní sportovní 
agentury): Josef Fuksa (rychlostní kanoistika).

Autor: KT ČUS
Foto: Ivana Roháčková

Byl to jeden z ročníků, v němž museli hlasu-
jící volbu vítěze pořádně vážit. V desítce byli 
čtyři olympijští šampioni z Paříže. Kromě Fuksy 
a Dostála se k nim počítali šampioni tenisového 
mixu Kateřina Siniaková a Tomáš Macháč. Oproti 
minulosti byli v nominaci každý za sebe, protože 
měli každý své vlastní trumfy navíc – Siniaková 
dva grandslamové tituly a postavení světové jed-
ničky v deblu, Macháč průlomový rok v singlu, kdy 
porazil Alcaraze či Djokoviče.

Dostál se po legendárním oštěpaři Janu Želez-
ném stal teprve druhým Čechem, který získal me-
daili na čtvrté letní olympiádě. Jednatřicetiletý 
kajakář vedle zlata pod pěti kruhy letos ovládl 
i světový šampionát na poloviční trati.

„Pamatuji si, že když jsem tu stál před 13 
lety jako oceněný junior a koukal na ty nejlepší 
sportovce, tak jsem říkal, že bych tady v jednot-

Zlatí medailisté z Paříže Josef Dostál (vpravo) 
a Martin Fuksa.
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Projekt Tipsport Sportuj s námi objektivem fotoaparátu
Předvánoční kalendář 
projektu České unie sportu 
Tipsport Sportuj s námi 
nabídl více než dvě desítky 
akcí. Přestože některé ly-
žařské závody se kvůli špat-
ným sněhovým podmínkám 
nekonaly, vyznavači pohybu 
a sportu měli i tak z čeho 
vybírat.

Malou cenu Velké Verandy v Chocni si nenechalo 
první adventní neděli ujít 304 běžců všech generací.

Vánoční cena Plave celá rodina opět vyvrcholila 
v potemnělém strakonickém bazénu zpěvem 
koled a plaváním se svíčkami.

Do 29. ročníku Vánočního 
turnaje v integrované boccie se 
zapojilo v Havířově čtrnáct tří až 
šestičlenných týmů. Handicapované 
sportovce tradičně doplnili rodinní 
příslušníci a přátelé.

Do jubilejního, 
20. ročníku 
Vyškovského 
mikulášského 
běhu – 
Memoriálu 
Tomáše Dvořáka 
nastoupilo 155 
závodníků.

Při závodě 
Pražský opičák 
v boulderingu 
předvedli 
své umění 
mladí lezci 
z celé České 
republiky.
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Kalendář Tipsport Sportuj s námi 
v lednu 2025 zve na zasněžené  
svahy, do přírody i tělocvičen

Kalendář projektu České unie sportu Tipsport Sportuj s námi má sice jen patnáct položek, ale turis-
tické pochody a běžecké krosy stejně jako lyžařské závody a halové turnaje jsou určené především 
široké veřejnosti.

Vybrané akce – leden 2025:
Některé z akcí se uskutečnily hned na počátku nového roku ještě před vydáním tohoto čísla Zpravodaje ČUS.

11. 1. 1. Královehradecký Master UŠO šipky Hradec Králové

11. 1. Běh partyzánskou stezkou atletika Osek

12. 1. Memoriál Radky Máchové běh na lyžích Mikulov

18. 1. Zimní vodohospodářská třicítka atletika Rejvíz

18. 1. Krátký den 2025 orientační běh Brno

19. 1. Hokejbalová míchačka U15 a U12 hokejbal Pardubice

24. 1. Liga seniorů různé sporty Tábor

25. 1.  O pohár Gymnázia Pierra de Coubertina volejbal Tábor

25. 1. Jevíčko Cup halový fotbal Jevíčko

25. 1. JoJo Cup teamgym Dobřichovice

25. 1. Veřejný závod v obřím slalomu lyžování Nový Jičín

Pozvánka na TOP akce
BĚH PARTYZÁNSKOU STEZKOU – 
Osek, 11. ledna: Běh Partyzánskou 
stezkou, jehož pořadatelem je Sla-
voj Osek (Středočeský kraj), měří 
pro dospělé účastníky 10 km a jeho 
trať vede po silnici a také lesních 
cestách. Pro dětské a dorostenecké 
kategorie jsou vypsány vzdálenosti 
od 200 do 2000 metrů vedoucí 
po silnici.

KRÁTKÝ DEN 2025 – Brno,  
18. ledna: Zázemí závodu poskytu-
je sportovní hala Želva v Dub-
ňanech. Jde o štafetový závod 
v orientačním běhu pro registro-
vané běžce i širokou veřejnost bez 
omezení věku, který čerpá inspira-
ci z tradičních akcí ze Skandinávie. 
Startují dětské štafety, smíšené 
dospělých i masters.

LIGA SENIORŮ – Tábor, 24. ledna: 
Turnaj je určen pro seniory od 60 
let. Na účastníky čeká šest závod-
ních disciplín – hod basketbalovým 
míčem na koš, člunkový běh s míč-
kem na raketě, střelba florbalovou 
hokejkou na branku, hod kroužky 
na tyčku, hod šipkami na terč 
a cornhole. Soutěž je určena pro 
jednotlivce. 

Více informací: www.cus-sportujsnami.cz
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První zprávy. cz: V Německu sílí hlasy  
po zřízení funkce ministra sportu

Internetový portál První zprávy.cz zveřejnil 
9. prosince zajímavý článek, jehož tématem 
je volání nejvyšších sportovních představitelů 
v Německu po zřízení samostatného minister-
stva sportu. Přetiskujeme jeho nejdůležitější 
pasáže, celý text je ZDE. 

x     x    x    x    x

Německá konfederace olympijských sportů 
(DOSB) volá po výraznější podpoře sportu ze stra-
ny federální vlády a předkládá deset konkrétních 
požadavků na budoucí kabinet. Klíčovým bodem 
je zřízení funkce státního ministra pro sport při 
úřadu spolkového kancléře.

S odkazem na nedostatečné za-
stoupení zájmů sportu na nejvyš-
ší vládní úrovni předseda DOSB 
Thomas Weikert požaduje zří-
zení funkce státního ministra 
nebo ministryně pro sport. 
„Potřebujeme někoho, kdo se 
u stolu kabinetu bude výhrad-
ně věnovat sportu,“ zdůraznil 
Thomas Weikert.

Sport zatím patří pod vnitro
Sport je v Německu tradičně 

součástí agendy spolkového minister-
stva vnitra a pro vlast, které se však primár-
ně zaměřuje na bezpečnost. Tato koncepce 
podle Weikerta dlouhodobě neumožňuje do-
statečnou pozornost sportovním potřebám 
a projektům. Kriticky zmínil například „Plán 
rozvoje sportu“, který měl být významným 
projektem na dekádu. Podle něj však dosa-
vadní vláda tento plán „neambiciózně spra-
vovala“ a u DOSB převládá „čisté zklamání“. 

Na zasedání DOSB podpořilo 494 členů jedno-
hlasně návrh, jehož součástí je vedle zřízení po-
stu ministra sportu také několik dalších klíčových 
požadavků:

•  zvýšení investic do sportovní  
infrastruktury,

•  posílení bezpečnosti a ochrany před interper-
sonálním násilím,

•  závazná podpora německé kandidatury 
na pořádání olympijských her,

• realizace reformy výkonnostního sportu.

„Je nutné, aby se sport stal prioritou vlády,“ 
zdůraznil Thomas Weikert, ktervěří, že nová vlá-
da bude otevřenější vůči požadavkům sportovní-
ho hnutí. Vedle ministra sportu chce vyjednat 
i další dlouhodobé investice do infrastruktury, 
podporu mládežnického sportu a lepší zajiště-
ní práv sportovců. „Sport má potenciál spojovat 

společnost a inspirovat generace, ale po-
třebuje pevnou a systematickou pod-

poru,“ uzavřel Thomas Weikert.

V Česku NSA místo ministra
V České republice od roku 

2020 řídí sport Národní sportov-
ní agentura, která je ústředním 
orgánem státní správy odpo-
vědným za rozdělování financí 
a koncepční řízení sportu. Přes-

tože jde o krok správným směrem, 
sport stále nemá svého zástupce 

na vládní úrovni. Podle odborníků ani 
NSA nedokáže zajistit potřebný strategic-

ký vliv, protože její vedení nemá přímý přístup 
ke klíčovým vládním rozhodnutím. 

„Je potřeba, aby sport měl své jasné zastou-
pení přímo ve vládě. To by zajistilo nejen lepší 
financování, ale také koordinaci dlouhodobých 
projektů, jako je podpora mládeže nebo bu-
dování infrastruktury,“ zdůrazňuje Jan Boháč, 
generální sekretář České unie sportu.

Situace v Německu i České republice odhalu-
je společný problém, kterým je nedostatečné 
zastoupení sportu na nejvyšší politické úrovni. 
Národní sportovní agentura sice představuje po-
krok, ale bez politické podpory a přímého vlivu 
ve vládě je její činnost omezená.

Zdroj: První zprávy.cz

https://www.prvnizpravy.cz/zpravy/politika/v-nemecku-sili-hlasy-po-zrizeni-funkce-ministra-sportu/
https://nsa.gov.cz/
https://nsa.gov.cz/
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Konference v Olomouci ukázala, kudy vede  
maďarská cesta za sportovními úspěchy a medailemi

Už v polovině listopadu se usku-
tečnila v Olomouci prestižní mezi-
národní konference na téma Česko 
v pohybu na cestě ke zdraví, kterou 
uspořádal spolek Trenéři ve škole. 
Mezi mnoha vystoupeními odbor-
níků z oblasti sportu, zdravotnictví 
a státní správy zaujala prezentace 
Tamáse Csányiho, docenta na Maďarské univer-
zitě sportovních věd. Ukázal na ní podrobně, 
jaký význam má pro Maďarsko sport a proč 
sbírá tolik úspěchů na vrcholných sportovních 
akcích. Jeho příspěvek zpracoval a publikoval 
redaktor deníku Sport Pavel Hartrman a vzhle-
dem k jeho vysoké inspirativnosti také přetis-
kujeme:

x    x    x    x    x

Maďaři v roce 2010 narazili na znepokojivé 
trendy ve zdraví národa, zejména mladé popu-
lace.

„Strmě dolů šly děti v aerobní kapacitě, jen 
jedna ze čtyř dívek splňovala aspoň minimální 
hranici aerobní kapacity, což je bláznivé,“ reka-
pituloval Tamás Csányi, docent na Maďarské uni-
verzitě sportovních věd.

Stát řekl: A dost!
Co následovalo, by mohlo být inspirací 

i pro Česko. Maďaři si totiž, stejně jako Skan-
dinávci, uvědomili, že to musejí vzít z gruntu 
a v celém komplexu.

„Samotné navýšení počtu hodin tělesné výcho-
vy nic negarantuje, potřebujete zvýšit kvalitu 
celkově,“ podotkl Csányi.

Chytré hlavy, a nejen z Maďarské univerzity 
sportovních věd, se daly dohromady. Z jejich 
brainstormingu vzešla v roce 2012 národní stra-
tegie tělesné výchovy a sportu. Z jejího popudu 
se na školách začal vyučovat tělocvik třikrát 
týdně. O další dvě hodiny pohybu se postaral 
odpolední alternativní sportovní program, kde 
se děti mohly ve spolupráci s kluby věnovat spor-

tům dle jejich výběru – fotbalu, 
basketbalu, házené, judu, ale klid-
ně i jízdě na koni.

Samozřejmě, že by reforma vy-
šla do ztracena, kdyby nebylo kva-
lifikovaných inovativních učitelů. 
A tak prošly renovací obsah i for-

ma učebního procesu na pedagogických fakul-
tách. Univerzity nemohly vychrlit hned potřebný 
počet nově vystudovaných pedagogů, proto byl 
spuštěn online kurz pro další zájemce. Tímhle 
způsobem se získalo rychle přes osm tisíc učitelů 
s tělovýchovným certifikátem.

V období 2013-15 bylo vydáno sedm knih 
a pět videofilmů s metodickými ukázkami. 
Do všech končin se tak rozletěl základní návod, 

Dr. Tamás Csányi 
Je docentem na Maďarské univerzitě spor-
tovních věd a seniorním poradcem Maďarské 
federace školního sportu. V oblasti tělesné 
výchovy a sportu ve školách působí již 20 let, 
přičemž jeho hlavními výzkumnými oblastmi 
jsou teorie a metodologie tělesné a sportovní 
výchovy. Podílel se na vývoji národních osnov 
v Maďarsku a je odborným vedoucím několika 
výzkumných a inovačních projektů. Je místo-
předsedou Národní asociace maďarských uči-
telů tělesné výchovy a členem správní rady 
Evropské asociace tělesné výchovy.
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jak správně pěstovat u mladé generace motoric-
ké dovednosti, ale především lásku k pohybu. Kdo 
by si s něčím nevěděl rady, mohl se po internetu 
obrátit na metodologické centrum.

Investice do infrastruktury
Aby se špunti i junáci měli kde vyřádit, bylo 

nutné investovat do infrastruktury. Stalo se, vy-
rostlo přes sto nových tělocvičen či sportovních 
hal a na padesát nových plaveckých bazénů.

Nemohla scházet ani zpětná vazba. Proto byl 
stvořen národní fitness monitorovací systém, kte-
rý začal od roku 2013 pravidelně objektivně rent-
genovat tělesnou úroveň školních dětí. Obsahuje 
sedm motorických testů lehce proveditelných 
i v nejmenší malotřídce. Aby se poznalo, jaký 
efekt revoluce přináší.

„Děti mají individuální feedback, třídy svůj 
feedback, vidíte i regionální feedback,“ upřesnil 
docent Csányi.

Když bylo tohle pořešené, mohl se v roce 
2015 rozšířit týdenní počet povinných hodin tě-

locviku pro všechny stupně škol na pět. Prostě 
ani jeden vyučovací den bez nařízeného pohybu! 

Kdo to platil?
Peníze se našly ve státní pokladně, v městských 

rozpočtech, v příspěvcích od sponzorů a také 
v evropských fondech. Teď už všichni vědí, že ne-
vyletěly komínem.

„Už zvýšení počtu hodin tělesné výchovy na tři 
mělo velký účinek na veřejné zdraví. Padesát tisíc 
studentů prokázalo zlepšení posturálního zdraví, 
čtyřticet tisíc studentů zlepšení kostního zdraví 
a dvacet tisíc studentů zlepšení metabolického 
zdraví,“ konkretizoval Tamás Csányi.

Mimochodem, když jsme v úvodu zmiňovali 
českou medailovou mizérii na olympiádě v Pa-
říži, Maďarsko nashromáždilo pod Eiffelov-
kou devatenáct cenných kovů – šest zlatých, sedm 
stříbrných a šest bronzových. Takže o čtrnáct víc 
než Češi, přitom z hlediska počtu obyvatel jsou 
na tom obě země stejně. Zásadní rozdíl je však 
v postoji ke sportu.

Zdroj: deník Sport (Pavel Hartman)

Baseball se vrátil mezi třicet prioritizovaných 
sportů Národní sportovní agentury pro roky 
2025 a 2026. V elitní společnosti nahradil taek-
wondo. Česká baseballová asociace o tom in-
formovala na svém webu s vysvětlením, že NSA 
přehodnotila dřívější rozhodnutí, které obsaho-
valo administrativní chybu.

Baseball se vrátil mezi prioritizované sporty

O vyřazení baseballu z třicítky preferovaných 
odvětví informovala NSA na listopadovém semi-
náři v roce 2024 pro zástupce sportovních svazů, 
kde rovněž prezentovala plánované rozdělení 
sportovních dotací na příští rok. Vedle baseballu 
vyřadila z elitní třicítky ještě boby se skeleto-
nem. Místo nich vybrala krasobruslení a taekwon-
do. Nyní své původní rozhodnutí poupravila.

České baseballisty čeká v roce 2026 účast na 
turnaji World Baseball Classic. Po něm by měli 
sehrát kvalifikaci na turnaj Premier 12 pro nej-
lepších dvanáct týmů světa.

Zdroj: Česká baseballová asociace
Foto: Ročenka ČUS
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Pozvánka na sportovní svátek roku!  
Přijďte si užít tři dny plné sportu, zábavy a inspirace!

Srdečně vás zveme do PVA EXPO PRAHA Letňany  
14. – 16. března 2025.

www.forbikes.cz & www.sportexpo.cz

INZERCE

Proč navštívit FOR BIKES & SPORT EXPO?

Trendy: Objevte nejnovější kola, elektrokola, koloběžky, sportovní vybavení a oblečení.

Inspirace: Najděte motivaci pro svůj trénink a vyzkoušejte nové sporty.

Zábava: Užijte si bohatý doprovodný program plný soutěží, ukázek a workshopů.

Setkání s odborníky: Poradíme vám s výběrem vybavení a zodpovíme všechny vaše otázky.

Co vás čeká:

FOR BIKES: Největší cyklistický veletrh v České republice, kde najdete vše pro vaše kolo.

SPORT EXPO: Zážitková hala, lezecká stěna, umělá sjezdovka, sportovní kluby a asociace. 

FOR BIKES 2025  
& SPORT EXPO 2025

http://www.forbikes.cz
http://www.sportexpo.cz
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